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کاهش قیمت طلا با کاهش قرنطینه کرونا
قیمت طلا در معاملات روز سه شنبه بازار جهانی در واکنش به 
تس��هیل محدودیتهای قرنطینه در برخی از کش��ورها که تقاضا 
برای خرید این فلز به عنوان دارایی امن را ضعیف کرد، کاهش 
یافت. به گزارش ایسنا، بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری 
در معاملات روز جاری بازار س��نگاپور با ۰.۲ درصد کاهش، به 
۱۶۹8 دلار و ۳۹ س��نت رس��ید. در بازار معاملات آتی آمریکا، 
هر اونس طلا با ۰.۵ درصد کاهش، به ۱۷۰۴ دلار و 8۰ سنت 
رسید. به گفته وارن پاترسون، تحلیلگر شرکت ING، بازار طلا 
در محدوده ۱۷۰۰ دلار در هر اونس ثابت مانده اس��ت. از یک 
طرف با تسهیل محدودیتهای قرنطینه روبرو هستیم و احتمالًا 
خوش بینی س��رمایه گذاران بهبود پیدا می کند و از داراییهای 
امن فاصله گرفته و به س��وی داراییهای پرریس��ک می روند. از 
سوی دیگر تنشهای تجاری میان آمریکا و چین پیرامون بیماری 
کووید ۱۹ یک بار دیگر برانگیخته ش��ده اس��ت و این دو عامل 

متضاد فعلًا بازار را تحت تأثیر خود نگه داشته اند.

افت دلار در معاملات جهانی
ش��اخص دلار که نرخ برابری آن در مقابل س��بدی از ارزهای 
جهان��ی را ان��دازه می گیرد، در معام��لات با افت ۰.۱۱ درصدی 
نس��بت به روز قبل و در س��طح ۹۹.۴8۳ واحد بس��ته ش��د. نرخ 
برابری هر فرانک س��وئیس معادل ۱.۰۳۶ دلار اعلام ش��د. به 
گزارش ایس��نا از رویترز، با تداوم بس��ته ماندن کس��ب و کارها، 
آمارهای رش��د به طرز کم س��ابقه ای همه را ناامید می کنند؛ در 
آمریکا برای نخس��تین بار از س��ال ۲۰۱۴ رشد اقتصادی در سه 
ماهه نخست امسال منفی شد که این رشد منفی ۴.8 درصدی 
از زمان رکود بزرگ سال ۲۰۰۹ تاکنون بی سابقه بوده است. با 
این حال رییس بانک مرکزی آمریکا نسبت به بازگشت اقتصاد 
به سطح اولیه ثبات در آینده ای نزدیک ابراز امیدواری کرده است. 
اکنون بسیاری از کشورهای اروپایی در حال بررسی گزینه های 
موجود برای فرار از رشد اقتصادی منفی هستند و نخست وزیر 
ایتالیا با بحرانی خواندن شرایط اقتصادی منطقه یورو خواستار 
تس��ریع در تهیه بس��ته نجات شده است. هر چند سران اروپایی 
بر س��ر ایجاد یک بس��ته نجات یک تریلیون یورویی به توافق 
رسیدند اما اختلاف بر سر جزییات آن باعث شد تا اجرایی شدن 

آن تا تابستان به تعویق بیافتد.

محرومیت محرومان از سهام عدالت
نماینده تهران در مجلس در تذکری خطاب به وزیر اقتصاد از وی 
خواست سهام عدالت به بازنشستگان و کارگران ساختمانی داده 
ش��ود. به گزارش فارس، علیرضا محجوب در جلس��ه علنی و در 
تذکر شفاهی خطاب به فرهاد دژپسند وزیر اقتصاد اظهار داشت: 
این وزارتخانه باید س��هام عدالت را به بازنشس��تگان و کارگران 
ساختمانی بدهد. نماینده تهران در تذکر دیگری خطاب به وزیر 
رفاه گفت: این وزارتخانه باید در مورد دستمزد کارگران تجدید 
نظر کند. محجوب در پایان اظهار امیدواری کرد که شورای عالی 
کار با توجه به نامه نمایندگان مجلس مبنی بر اینکه نباید حقوق 
کارگران کمتر از ۲ میلیون و 8۰۰ هزار تومان باشد توجه لازم را 

داشته و هر چه سریع تر نشست این شورا برگزار شود.

تعیین دستمزد با تورم مطابقت ندارد
نماین��ده س��منان در مجلس گف��ت: حقوق ها در غیاب مجلس 
از مس��یری مص��وب ش��د ک��ه نه طب��ق قانون بود و ن��ه با تورم 
افسارگس��یخته مطابقت داشت. به گزارش فارس، احمد همتی 
در تذکر شفاهی گفت: مردم از حقوق ها ناراضی و نگران هستند. 
متأسفانه حقوق ها در غیاب مجلس از مسیری مصوب شد که نه 
طبق قانون بود و نه با تورم افسارگسیخته مطابقت داشت. وی 
افزود: این حقوق ها واقعی نیست و افزایش ۱۵ تا ۲۰ درصدی 
حقوق ها علی رغم تورم ۴۰ درصدی فشاری مضاعف به کارکنان 

دولت، کارگران و بازنشستگان وارد می کند.

دولت درباره گرانی ها توضیح دهد
نماینده ش��اهین ش��هر در مجلس از هیأت رئیس��ه خواست تیم 
اقتصادی دولت را به مجلس دعوت کرده تا آنها در باره گرانی های 
اخیر توضیح دهند. به گزارش فارس، حسینعلی حاجی دلیگانی 
در تذکر ش��فاهی به هیأت رئیس��ه مجلس گفت: هیأت رئیس��ه 
بای��د تی��م اقتصادی دولت را برای حضور در مجلس دعوت کند 
ت��ا آنه��ا درباره رفع نگرانی های مردم و کمبود اقلام و اجناس و 
دغدغه های معیش��تی و گرانی و تورم توضیح داده و با مجلس 

همفکری داشته باشند.
 وی افزود: اگر جلسه ای با تیم اقتصادی دولت درباره گرانی ها 
برگزار نشود، مجلس آینده هم نمی تواند تا حداقل ۲ ماه بعد از 
تشکیل جلسه، چنین نشستی را برپا کند. پزشکیان که ریاست 
جلسه مجلس را برعهده داشت در پاسخ به تذکر حاجی دلیگانی، 
گف��ت: ای��ن موضوع را در هیأت رئیس��ه مجلس بحث خواهیم 

کرد.

بورس در مسیر خاطره تلخ مؤسسات مالی
نماین��ده فلاورج��ان در مجلس گفت: ب��ه رئیس جمهور و وزیر 
اقتصاد هشدار می دهم اگر در روند بورس مدیریت علمی نشود، 
شاهد تکرار مؤسسات مالی در حجم صدها برابری خواهیم بود. 
به گزارش فارس، سیدناصر موسوی لارگانی در تذکر شفاهی 
گف��ت: ب��ه رئیس جمهور و وزیر اقتصاد هش��دار می دهم اگر در 
روند بورس مدیریت علمی نش��ود، ش��اهد تکرار مؤسسات مالی 

در حجم صدها برابری خواهیم بود. 
وی اف��زود: در مجموع س��ال گذش��ته ۳۰ ه��زار میلیارد تومان 
نقدینگی به بورس اضافه شد و در فروردین ماه امسال فقط ۲۰ 
هزار میلیارد تومان معادل دو سوم کل پارسال به حجم نقدینگی 
بورس اضافه شده است و روزانه به طور مداوم به این مبلغ اضافه 
می شود. موسوی لارگانی تأکید کرد: اگر این مسئله با حرکت 
صحیحی همراه نباش��د، خاطره تلخ مؤسس��ات اعتباری و مالی 

را دوباره احیا خواهد کرد.

اقتصاد كلان

»تجارت« اصرار به ایجاد مناطق آزاد با وجود مخالفت ها را بررسی کرد

ضد و نقیض های منطقه آزاد

رییس مرکز بهبود فضای کس��ب و کار وزارت اقتصاد 
گف��ت: مبنای اح��راز هویت غیر حضوری برای دریافت 
کد بورسی می تواند احراز هویت های انجام شده توسط 
سیستم بانکی باشد. علی فیروزی در گفت وگو با ایلنا درباره 
جزییات دریافت غیرحضوری کد بورسی اظهار داشت: 
سیاس��ت وزارت اقتصاد پیش روی در حوزه الکترونیکی 
است و تا حدی که ممکن باشد در این حوزه پیش خواهیم 
رفت و دستور وزیر اقتصاد حرکت به سمت الکترونیکی 
ش��دن امور اس��ت و ریس��ک این اقدام را هم می پذیریم. 
وی درباره پیشنهاد وزارت اقتصاد برای مبنای اطلاعات 
احراز هویت غیرحضوری جهت دریافت کد بورسی گفت: 
وقتی فرد یک بار به صورت کامل و بی نقص و با عبور از 

لایه های سختی احراز هویت شده  و در یک نقطه قابل 
اطمینانی که حاکمیت افراد را احراز هویت کرده، می توان 
با بررسی و تأیید این اطلاعات، به آن اعتماد کرد. رییس 
مرکز بهبود فضای کس��ب و کار وزارت اقتصاد با بیان 
اینک��ه مبنای احراز هوی��ت غیر حضوری برای دریافت 
کد بورسی می تواند احراز هویت های انجام شده توسط 
سیس��تم بانکی باش��د، ادامه داد: هر فرد دارای حس��اب 
بانکی یعنی بک بار احراز هویت شده  است بنابراین فقط 
کافیس��ت این اطلاعات بررسی شود و اطمینان حاصل 
ش��ود که ش��ماره تماس ثبت شده متعلق به کد ملی فرد 
است و شماره حساب بانکی فرد مربوط به کد ملی ثبت 
شده  است. فیروزی افزود: احراز هویت از طریق اطلاعات 
بانکی می تواند منبع دقیقی برای این اقدام باشد و با حصول 
اطمینان از این اطلاعات بانکی  می توان به سرعت صدور 
کدبورسی و صدور آن بدون نیاز به حضور فیزیکی افراد 
کمک کرد. وی همچنین  گفت: ارزش روز سهام موجود 
در صندوق واسطه گری مالی یکم حدود ۲۳ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان اس��ت که پس از تخفیفات مختلف که بر 
مبنای مصوبه دولت و مجلس شورای اسلامی محاسبه 

شده است.

عملکرد دولت که ریشه در سومدیریت دارد، با انتقادهای 
جدی و متعددی رو به رو شده و رفتار دولت به نوعی است 
که به هیچ عنوان امکان دفاع از این مدیریت وجود ندارد. 
در ای��ن رابط��ه عضو مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
گفت: متاسفانه می خواهند به اسم مشارکت عمومی - 

خصوصی تمامی دارایی  های ملت را تاراج کنند.
ب��ه گ��زارش فارس، احم��د توکلی افزود: پس از چپاول 
اموال ملت به اسم خصوصی سازی حالا می خواهند به 
اسم مشارکت عمومی- خصوصی تمامی دارایی های 
مل��ت را اعم از مدارس، بیمارس��تان ها، ورزش��گاه ها، 
دانشگاه ها همه و همه را به تاراج دهند. وی اظهارداشت: 
ساز و کار هم بسیار فساد آفرین است زیرا تصمیم گیری 
درباره انتخاب طرح قابل فروش، قیمت گذاری، انتخاب 
خریدار، شرایط نقد و اقساط به عهده شش نفر است که 
در عمل وزیر در مرکز و مدیرکل در اس��تان ها تصمیم 
گیر نهایی هس��تند. عضو مجمع تش��خیص مصلحت 
نظ��ام گف��ت: منبع خرید از طریق وام بانکی با ضمانت 
دولت برای به اصطلاح خریدار تأمین می ش��ود و وزیر 
ی��ا مدی��رکل می تواند 8۰ درصد برای مناطق محروم و 
۵۰ درصد برای دیگر مناطق تخفیف دهد. وی افزود: 

مجل��س نمی تواند از اصل 8۵ برای لایحه مش��ارکت 
عموم��ی - خصوصی اس��تفاده کند چ��را که این اصل 
برای قوانینی که قابلیت آزمایش داشته باشند نه قانونی 
که بر اساس آن اموال ملت به اسم فروش از ید دولت 

خارج می شود. 
توکلی بیان داشت: بررسی لایحه مشارکت عمومی - 
خصوصی که از آن به عنوان خصوصی سازی دوم یاد 
می شود در دستور کار مجلس قرار گرفته است. دولت 
و بعضی نمایندگان مجلس تلاش می کنند این لایحه 
بدون طی روال معمول بررس��ی و تصویب طرح ها در 
قال��ب اص��ل 8۵ و ب��دون نیاز به طرح و بحث در صحن 

مجلس تصویب شود. 

توكلی از رويكرد جديد دولت ابراز نگرانی كردرييس مركز بهبود فضای كسب و كار تشريح كرد

تاراج دارايی ملت به اسم مشاركت عمومی-خصوصیالكترونيكی شدن امور در دستور كار وزارت اقتصاد

گروه اقتصادی – كورش شرفشاهی: هدف از ايجاد منطقه آزاد 
تجاری، رونق اقتصادی و اشـتغالزايی بود، اما با كمال تأسـف 
مناطق آزاد به بارانداز كالاهای وارداتی تبديل شـده و نه تنها 
اشتغالزايی به دنبال ندارد )به غير از معدودی فروشنده(، بلكه 
ابزاری عليه توليد و اشتغال شده است. نكته ديگر دامن زدن 
مناطق آزاد به قاچاق كالاسـت به نوعی كه همه نوع كالا وارد 
كشـور می شـود و بدتر اينكه كالاهايی وارد كشور می شود كه 
امكان توليد آن در داخل وجود دارد. از سوی ديگر نمايندگان 
مجلس به دنبال ايجاد مناطق آزاد هستند و هر از چندگاهی 
برخی از نمايندگان مجلس تنها با نگاه منطقه ای، بحث ايجاد 
منطقـه آزاد تجـاری را مطـرح می كنند. هنوز چنـد روزی از 
تصويب ايجاد سه منطقه آزاد تجاری نگذشته كه بحث توسعه 

منطقه آزاد انزلی مطرح می شود.

توسعه منطقه آزاد انزلی � 
در این رابطه نمایندگان مجلس با توس��عه منطقه آزاد تجاری-

صنعت��ی گی��لان )انزلی( موافقت کرده و ماده واحده آن مبنی بر 
اینکه محدوده منطقه به مساحت 8۶۰۹ هکتار تعیین شود، تبصره 
آن را برای تعیین تکلیف و تعیین نقشه به کمیسیون اقتصادی 
ارجاع دادند. در ماده واحده این لایحه آمده است: محدوده منطقه 
آزاد تجاری- صنعتی گیلان )انزلی( به مساحت 8۶۰۹ هکتار بر 
طبق نقش��ه پیوس��ت که به تصویب هیات وزیران رسیده تعیین 
می گردد. همچنین در تبصره این لایحه که برای بررسی بیشتر 
به کمیس��یون اقتصادی ارجاع ش��د آمده اس��ت: به دولت اجازه 
داده می ش��ود علاوه بر محدوده فوق الذکر حداکثر به میزان ۲ 
هزار هکتار در نقاط دارای توجیه شهرستان های استان گیلان 

با اولویت انزلی را به محدوه اضافه نمایند.

ویلاسازی به جای منطقه آزاد � 
نماینده ارومیه با تاکید بر اینکه در عمل آنگونه که باید نتایج مورد 
انتظار از مناطق آزاد حاصل نشده گفت: انتظار داشتیم سرمایه 
گذار خارجی در مناطق آزاد س��رمایه گذاری کرده و به تقویت 
تولی��د داخل��ی و صادرات کمک کن��د گفت: منطقه آزاد انزلی را 
بدون اذن مجلس تأسیس و در اراضی کشاورزی که متعلق به 

مردم بود، ویلاسازی کردند.
 نادر قاضی پور گفت: با مدیران متخلفی که بدون اذن قانونی، 
شالیکاران و کشاورزان را از زمین هایشان بیرون کردند و به افراد 

خاص دادند، باید برخورد شود.

کمک مناطق آزاد به قاچاق � 
در ادامه نماینده مش��هد گفت: فلس��فه ایجاد مناطق آزاد کمک 
کردن به تولید بوده، اما اکنون باید توجه داشت که سرمایه داران و 
قاچاقچیان نیز از زمینه های ایجاد شده سوءاستفاده می کنند، زیرا 
کالاهایی مانند نخ را وارد می کنند و موجب تعطیلی کارخانه های 
نخ ریسی و پتوبافی شده اند. نصرالله پژمانفر گفت: مخالف اساس 
مناطق آزاد نیستم، اما در عمل مناطق آزاد زمینه تضعیف تولید 
کشور را ایجاد می کند. نماینده مشهد با بیان اینکه اساساً ایجاد 
مناطق آزاد کمک و حمایتی به تولید داخل نکرده اس��ت گفت: 
مناطق آزاد آیا به تولید داخل کمک کرده یا یک مشت سرمایه گذار 
و قاچاق را توسعه داده است؟ افراد مختلفی گزارش دادند که از 
همین مناطق آزاد کالاهایی به صورت قاچاق وارد می ش��ود و 

تولید داخل را از بین می برد.

مناطق آزاد وبال گردن کشور � 
از س��وی دیگر نماینده اصفهان با ابراز تأس��ف از اینکه از س��ال 
۷۱ تاکنون این مناطق آزاد وبال گردن کشور شده اند گفت: در 
چین منطقه آزاد کمتر از یک کیلومتر و در سنگاپور ۳۲۷ کیلومتر 
وس��عت مناطق آزاد اس��ت و موافقان نباید وس��عت منطقه آزاد 

انزلی را کم تلقی کنند. حس��ن کامران با بیان اینکه مکان یابی 
ایجاد مناطق آزاد غلط بود، افزود: با چه اذن ش��رعی مس��ئولان 
منطقه آزاد انزلی به ملک مردم دس��ت اندازی کردند و کاربری 
این اراضی را تغییر دادن، در حالی که اگر یک کشاورز این کار 
را کند، به ش��دت با وی برخورد می ش��ود. وی گفت: برای ایجاد 
مناطق آزاد که کارکرد نامناسبی دارد، توجیهاتی مانند کمک به 
جهش تولید و اقتصاد مقاومتی می آورند، در حالی که این شیوه 
ای��رادات ج��دی دارد و اگ��ر به این لایحه رأی دهیم، یک بدعت 

بد و سنت غلط را قانونی کرده ایم.
جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی � 

همچنین نماینده صومعه سرا در مجلس گفت: مناطق هفتگانه 
آزاد در کش��ور محدوده های بس��یار گس��ترده ای دارد به عنوان 
مثال قشم ۹۰ هزار هکتار، چابهار 8۱ هزار هکتار، ماکو ۴ هزار 
هکتار و ارس ۷۶ هزار هکتار اس��ت. س��یدکاظم دلخوش گفت: 
کوچک ترین منطقه آزاد در کش��ور منطقه آزاد انزلی اس��ت، ما 
نمی خواهیم مناطق آزاد ایجاد کنیم بلکه می خواهیم منطقه آزاد 
انزلی را تثبیت و توس��عه دهیم. وی افزود: در س��ال جهش تولید 
باید مناطق آزاد فعالیت کنند؛ منطقه آزاد انزلی از نظر استراتژیک 
بسیار مهم است و وجود سرمایه گذار داخلی و خارجی از اهمیت 

بالایی برخوردار است. دلخوش گفت: با توجه به کریدور شمال 
و جنوب رابطه اقتصادی ما با چین و روس��یه برای کش��ور بس��یار 
اهمیت دارد، توس��عه فعالیت تولیدی در منطقه آزاد انزلی برای 
م��ردم منطق��ه رونق به همراه دارد. عضو کمیس��یون اقتصادی 
مجل��س ادام��ه داد برای س��رمایه گذار فعالیت های اقتصادی و 
س��رمایه گذاری در این منطقه با توجه به ش��رایط آب و هوایی، 
وج��ود راه آه��ن و همچنی��ن تبادلات مهم در اوراس��یا و روابط 
اقتصادی در کریدور ش��مال و جنوب در منطقه و ایجاد اش��تغال 

بسیار مهم است.

اهمی���ت همج���واری ب���ا آذربایج���ان و روس���یه برای  � 
منطق���ه آزاد انزل���ی فرصت���ی برای محرومیت زدایی و 

تولید
در این مورد نماینده رودس��ر و املش در مجلس گفت: ما برای 
همه مناطق ایران ارزش قائل هستیم و استان گیلان هم یکی از 
حلقه های مهم ایران است. اسدالله عباسی با اشاره به رشد سنگاپور 
در توسعه اقتصادی گفت: از نظر توسعه و میزان درآمد سنگاپور 
بسیار پیشرفت کرده است، ایجاد منطقه آزاد به منظور محرومیت 
زدایی و تولید اس��ت و جنبه صادراتی آن به مناطق اوراس��یا یک 
فرصت است. قشم دو و نیم برابر نسبت به سنگاپور وسعت دارد. 
وی با اشاره به اینکه در سال جهش تولید قرار داریم، تصریح کرد: 
خط آهن اتصال انزلی به خط آهن کریدور شمال به جنوب بسیار 
اهمیت دارد، در این منطقه صادرات باید بیشتر از واردات باشد ولی 
هنوز فرصتی را برای این منطقه ایجاد نکرده ایم.  عباسی ادامه 
داد: شرکت های واردکننده در حال حاضر تولیدکننده شدند، هنوز 
ظرفیتی را برای استان گیلان ایجاد نکرده ایم، کریدور شمال به 
جنوب فرصتی برای کل کشور است، معافیت های مالیاتی رقبای 
ما بسیار بیشتر است، ترکیه ۲۱ منطقه آزاد، امارات ۳۲ منطقه آزاد 
و ایران ۷ منطقه آزاد دارد و تعدادی را در همین مجلس افزایش 
داده ایم و با افزایش خود گیلان حدود ۱۶ منطقه آزاد ایجاد شده 
اس��ت. این نماینده مردم در مجلس دهم تصریح کرد: فرودگاه 
گیلان یک فرودگاه بین المللی است و باید در این موضوع ملی 
فکر کنیم نه اس��تانی، آحاد مردم در این مناطق ذینفع هس��تند و 
باید جلوی قاچاق را گرفت. عضو مجمع نمایندگان گیلان گفت: 
باید درآمد کش��ور را افزایش دهیم، مجمع نمایندگان اس��تان هم 
برای درآمدزایی کشور تلاش می کنند چرا که گیلان متعلق به 
همه مردم است. ما جلوی سوء استفاده ها را با کمک دستگاه های 

نظارتی می گیریم و اجازه نمی دهیم قاچاق وارد استان بشود.

اخبار كوتاه

رئيس كل سابق سازمان سرمايه گذاری ابراز تأسف كرد

کلنگ زنی هزاران پروژه بدون پیش بینی تأمین منابع مالی
رئیس کل سابق سازمان سرمایه گذاری با اعلام اینکه نظام تأمین 
مالی دولت برای پروژه های عمرانی سنتی و وابسته به پول نفت و 
اوراق مالی است و این پول را برداشت و به پروژه های خاص تزریق 
می کن��د گف��ت: نمایندگان مردم در مجلس به خوبی می دانند این 
پروژه ها چگونه و با چه ارتباطاتی انتخاب می شوند. متاسفانه هزاران 
پروژه بدون پیش بینی تأمین منابع مالی در کشور کلنگ زنی شده 
است. به گزارش فارس بهروز علیشیری گفت: شیوه کنونی نظام 
تأمین مالی کشور در حوزه پروژه های عمرانی و زیربنایی متعلق به 

یک قرن قبل است و باید این ساز و کار به بهترین وجه تغییر پیدا 
کند. سالهاست مدل های جدیدی برای ایجاد پروژه های زیربنایی 
به خدمت گرفته می شود که از آن تحت عنوان مشارکت عمومی - 
خصوصی )PPP( یاد می کنند. وی افزود: پروژه مشارکت عمومی 
-خصوصی سال 88 در کشور کلید خورد و یک مطالعه طبیقی بین 
المللی در این زمینه انجام شد. بر اساس آن یک لایحه ای پیشنهاد 
ش��د و در آنجا تمامی ریس��ک های انتقال دارایی و سایر ریسک ها 
دیده شد تا چنین اتفاقی نیفتد. رئیس کل سابق سازمان سرمایه 

گ��ذاری گف��ت: بطور ذاتی در تمامی قراردادهایی که تحت عنوان 
مشارکت عمومی – خصوصی بسته می شود انتقال دارایی وجود 
ندارد جزء در یک مورد آن هم قرار داد B.O.O است. علیشیری اضافه 
ک��رد: موض��وع انتقال دارایی ها هر نوع دارایی بخش خصوصی در 
قراردادهای مشارکت عمومی - خصوصی وجود ندارد و پیش بینی 
نشده یعنی یک قرارداد انجام کار بین دولت و بخش خصوصی در 
مورد پروژه هایی که برعهده دولت است، زیربنایی شناخته می شود. 
پروژه های مزبور از جمله وظایف حاکمیتی است که باید فراهم کند 

تا بنگاه های بخش خصوصی و مردم بتوانند از این تسهیلات استفاده 
کنند. رئیس کل س��ابق س��ازمان سرمایه گذاری گفت: بطورکلی 
تا برق، آب، فاضلاب، جاده، فرودگاه و غیره وجود نداش��ته باش��د 
نمی ت��وان پ��روژه ای را انج��ام داد بنابراین موارد مزبور و همینطور 
آموزش و پرورش از وظایف حاکمیتی است. وی افزود: بطور طبیعی 
در ۳۰ تا ۴۰ س��ال گذش��ته در دنیا پی برده اند دولت ضمن نداش��تن 
منابع کافی برای انجام این پروژه ها متاس��فانه پیمانکار، طراح و 

مجری خوبی هم نیست.

تازه واردهای بورس با مشاوره به سراغ معامله بروندعرضه سهام دولتی برای کاهش نگرانی از حبابی شدن بورس
رئیس سازمان خصوصی سازی درباره وضعیت بازار بورس و واگذاری بنگاه های 
اقتصادی گفت: هرچه عرضه سهام بنگاه های دولتی در بازار سرمایه افزایش یابد، 
بازار عمیق تر شده و تنوع سهام بیشتر می شود بنابراین نگرانی مردم و خریداران 
نسبت به حبابی شدن رشد بورس کاهش می یابد. به گزارش خانه ملت، علیرضا 
صالح با بیان اینکه دولت درصدد افزایش عرضه اولیه س��هام بنگاه های دولتی 
است، افزود: از آنجایی که پذیره نویسی صندوق های سرمایه گذاری واسطه گری 
مالی آغاز شده، تنوع بخشی و عمق بخشی به بازار سرمایه محقق می شود. صالح 

با بیان اینکه س��رمایه گذاری در بورس با ریس��ک همراه اس��ت و نمی توان ادعا کرد که این بازار هر روز ۵ درصد 
س��ود داش��ته باش��د، اظهار کرد: مردم باید به عنوان س��رمایه گذاری بلند مدت به بورس بنگرند، مطمئناً بورس در 

بلندمدت مطمئن ترین بازار برای سرمایه گذاری است. 
وی درباره خصوصی س��ازی س��رخابی ها توضیح داد: جلس��ات بسیاری با وزیر ورزش برگزار شده است، امیدواریم 
بتوانیم در پایان مرداد ماه، سرخابی ها با دارایی های جدید وارد بازار بورس شده و پذیرش آنها انجام گیرد. کشف 

قیمت آنها در تابستان صورت خواهد گرفت.

وزیر اقتصاد گفت: به خاطر شلوغی زیاد در دفاتر پیشخوان دولت، مصوب شد تا 
احراز هویت تمامی افرادی که می خواهند کد بورس��ی دریافت کنند، به صورت 
غیر حضوری و الکترونیکی انجام شود. طبق مصوبه های شورایعالی بورس تمام 
مراجعات حضوری برای احراز هویت به دفاتر پیشخوان دولت بدلیل رعایت فاصله 
گذاری اجتماعی لغو می شود. به گزارش صداوسیما، فرهاد دژپسند افزود: هر گونه 
نقل و انتقال وکالتی سهام ممنوع است و این مصوبه به سازمان اسناد کشور هم 
ابلاغ شده تا آنها هم به تمام شهرستان ها و استان ها ابلاغ کنند. وزیر اقتصاد در 

خصوص اختلال نرم افزاری بورس گفت: امروز به سرعت این مشکل حل شد و جای نگرانی نیست.
 دژپس��ند در خص��وص تکانه ه��ای ش��دید ب��ازار بورس ه��م گفت: بازار بورس در مقاب��ل بازارهای دیگر یک بازار 
ریس��کی اس��ت و ما بارها توصیه کردیم تا کس��انی که تازه وارد هس��تند حتماً با مش��اوره به س��راغ معامله بروند. 
 وزیر اقتصاد و دارایی افزود: اگر کس��ی تخصص لازم را در این رابطه ندارد می تواند از کارگزاری ها کمک بگیرد

 چرا که در خرید و فروش و معاملات آن کار بس��یار حساس��ی اس��ت و مثل معاملات دیگری نیس��ت که فوراً به 
نتیجه خاص برسد.


